



### بيان

صادر عن معالي السيد ابراهيم بوغالي، رئيس الاتحاد البرلماني العربي،  
رئيس المجلس الشعبي الوطني للجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية،  
باسم الاتحاد البرلماني العربي،  
حول التطورات الأمنية الخطيرة في منطقة الشرق الأوسط

يتابع الاتحاد البرلماني العربي بقلق بالغ التطورات الأمنية الخطيرة التي تشهدها منطقة الشرق الأوسط في ظل التصعيد العسكري الأخير، واتساع نطاقه ليشمل دولاً عربية، وذلك بعد مرحلة كانت قد حملت مؤشرات إيجابية على إمكانية تغليب المسار الدبلوماسي واحتواء التوتر عبر الحوار والوساطات القائمة.

وفي هذا السياق، يعرب الاتحاد عن أسفه لتعثر مسار المباحثات الإيرانية-الأمريكية التي احتضنتها سلطنة عُمان في إطار مساعيها الحميدة، وهو المسعى الذي بعث آمالاً حقيقية بإمكانية تجنب المنطقة مخاطر الانزلاق إلى مواجهة عسكرية مفتوحة، وما قد يترتب عليها من تداعيات يصعب استشراف مآلاتها، سواء على الصعيد الإقليمي أو الدولي.

ويستنكر الاتحاد بشدة تغليب منطق القوة على منطق الحوار، واقحام المنطقة العربية في المواجهة، مؤكداً رفضه القاطع للجوء إلى الخيار العسكري في تسوية القضايا التي يتعين حلها سلمياً وفق ميثاق الأمم المتحدة ومبادئ القانون الدولي.

كما يجدد الاتحاد تمسكه الثابت بمبادئ احترام سيادة وحرمة الدول العربية ورفضه القاطع لأي أعمال من شأنها تهديد أمنها واستقرارها، معرباً عن تضامنه المطلق معها في هذه الظروف العصيبة.

وفي الختام، يدعو الاتحاد إلى الوقف الفوري للأعمال العسكرية في المنطقة، والتخلي بروح المسؤولية وضبط النفس، واحترام مبادئ وأعراف القانون الدولي، والعودة العاجلة إلى مسار المفاوضات لإيجاد حل سلمي للأزمة الراهنة، بما يعزز فرص استتباب الأمن والسلم الإقليميين.

بيروت 01 آذار / مارس 2026.





**Statement**

**Issued by H.E. Mr. Brahim Boughali, President of the Arab Inter-Parliamentary Union,  
Speaker of the National People's Assembly of the People's Democratic Republic of Algeria,  
on behalf of the Arab Inter-Parliamentary Union,  
on the Serious Security Developments in the Middle East**

**The Arab Inter-Parliamentary Union is following with deep concern** the serious security developments taking place in the Middle East amid the recent military escalation and its expansion to include Arab countries, after a period that had carried positive indications of the possibility of prioritizing the diplomatic track and containing tensions through dialogue and ongoing mediation efforts.

**In this context, the Union expresses its regret over** the setback in the Iranian–American talks hosted by the Sultanate of Oman as part of its good offices, an initiative that had raised genuine hopes of sparing the region the dangers of sliding into an open military confrontation and the resulting consequences, whose outcomes would be difficult to foresee at both the regional and international levels.

**The Union strongly condemns** the prioritization of the logic of force over the logic of dialogue and the dragging of the Arab region into confrontation, reaffirming its categorical rejection of resorting to the military option in resolving issues that must be settled peacefully in accordance with the Charter of the United Nations and the principles of international law.

**The Union also reiterates** its firm commitment to the principles of respecting the sovereignty and sanctity of Arab states and its absolute rejection of any actions that would threaten their security and stability, expressing its full solidarity with them in these difficult circumstances.

**In conclusion, the Union calls for** the immediate cessation of military operations in the region, the exercise of responsibility and restraint, respect for the principles and norms of international law, and an urgent return to the path of negotiations to reach a peaceful solution to the current crisis, in a manner that enhances the prospects for restoring regional security and peace.

**Beirut, March 1, 2026**

*Translation of the General Secretariat of the Arab Inter-Parliamentary Union*

